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1. Celková způsobilost, proevropské smýšlení a osobní nezávislost 

Které aspekty Vaší kvalifikace a osobních zkušeností hovoří pro Vaše jmenování komisařem a jsou obzvláště 

relevantní z hlediska obecného evropského zájmu, a to zejména v oblasti, za niž ponesete odpovědnost? Jak budete 

přispívat k naplňování politických směrů Komise? Jak budete uplatňovat hledisko rovnosti žen a mužů a 

začleňovat jej do všech politických oblastí Vašeho portfolia? Jak budete zohledňovat problematiku mládeže? 

Jak můžete Parlamentu prokázat svou nezávislost a jak hodláte zajistit, aby žádná z Vašich minulých, současných 

či budoucích aktivit nezpochybnila plnění Vašich povinností v rámci Komise? 

Již více než tři poslední desetiletí věnuji svůj život politice a prosazování společného zájmu. Do politiky jsem 

vstoupil roce 1988 z akademického oboru fyziky s vlnou hnutí „Sąjūdis“ a pokojným bojem litevského lidu o 

znovunabytí svobody po 50 letech okupace Sovětským svazem. Mnoho mých hodnot má svůj původ v éře hnutí 

„Sąjūdis“, jehož cílem bylo znovu vybudovat litevský stát a navrátit se do rodiny evropských demokracií. Po celou 

dobu své práce v politice jsem byl vždy přesvědčeným Evropanem. Členství Litvy v EU a NATO je příkladem 

historického zázraku, který pomohl upevnit naši nezávislost a vytvořit příležitosti pro mimořádný hospodářský a 

sociální úspěch. Jsem proto přesvědčen o nebývalé transformační síle členství v EU a NATO, kterou lze 

reprodukovat i v jiných částech Evropy. 

Po celou dobu svého působení v politice jsem v ní zastával různé vedoucí pozice, díky nimž jsem získal širokou 

škálu znalostí, zkušeností a dovedností. Dvakrát jsem vykonával funkci litevského premiéra (v letech 1999–2000 

a 2008–2012). Poprvé v době, kdy moje země čelila hluboké hospodářské krizi (v důsledku ruské hospodářské 

krize v roce 1998), a podruhé během celosvětové finanční krize v letech 2008–2012. Díky nepopulárním, avšak 

nezbytným reformám a restrukturalizaci a také s účinnou pomocí EU se mým vládám podařilo tyto krize úspěšně 

překonat. 

Od samého počátku majdanské revoluce se snažím pomoci upevnit mezinárodní podporu Ukrajině. V roce 2022 

jsem inicioval globální parlamentní síť „Společně za Ukrajinu“ (U4U), která celosvětově podporuje ukrajinskou 

věc. Jak prohlásila nově zvolená předsedkyně Komise Ursula von der Leyenová ve svých politických 

směrech, „nejlepší investicí do evropské bezpečnosti jsou investice do bezpečnosti Ukrajiny“. Na druhé straně 

musí být EU rovněž připravena na „nejextrémnější vojenské nepředvídané události“ (jak je uvedeno v mém 

pověřovacím dopise). Za tímto účelem potřebujeme „systémovou reformu evropské obrany“ (Ursula von der 

Leyenová, GLOBSEC, 30. 8. 2024). 

V důsledku války Ruska proti Ukrajině čelíme nejhlubší bezpečnostní krizi na evropském kontinentu od druhé 

světové války. Krize je ale i příležitostí. Jean Monnet již v roce 1957 řekl, že Evropa bude utvářena v krizích a 

bude souborem řešení přijatých v reakci na tyto krize. Jak je vyzdvihnuto v politických směrech, musíme 

současnou bezpečnostní krizi překonat a oživit evropskou obrannou unii. 

Mou odpovědností proto bude v úzké spolupráci s vysokou představitelkou, místopředsedkyní a pod vedením 

výkonné místopředsedkyně pro technologickou suverenitu, bezpečnost a demokracii vytvořit takové podmínky 

pro obranný a vesmírný průmysl, aby byl zajištěn dostatek potřebných zdrojů a aby se tato nová éra mohla stát 

skutečností. Během prvních 100 dnů mandátu předložíme společně s vysokou představitelkou, místopředsedkyní 

bílou knihu o budoucnosti evropské obrany. Tato bílá kniha vytyčí nový přístup k úloze EU v oblasti obrany, určí 

naše investiční potřeby a nastíní cestu k vybudování skutečné evropské obranné unie. 
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V rámci své práce se vynasnažím, aby bylo hledisko rovnosti žen a mužů uplatňováno i v obranné a vesmírné 

politice. Budu-li ve své funkci potvrzen, udělám jako komisař vše pro to, abych přispěl k iniciativám Komise v 

oblasti rovnosti žen a mužů, zejména k nové Strategii pro rovnost žen a mužů na období po roce 2025. 

Při všech svých činnostech ve funkci komisaře se budu řídit zaměřením na mládež nastoleným v politických 

směrech, včetně organizace a osobní účasti na prvním dialogu o politice s mladými lidmi na téma obrany a vesmíru, 

který se následně bude konat každý rok. Mladí lidé považují mír a mezinárodní bezpečnost za klíčové otázky. Při 

utváření politik v rámci svého portfolia budu jejich připomínky brát vždy v úvahu. 

 

 Odpovědné vedení a vysoké standardy transparentnosti, chování a etiky politiků jsou nanejvýš důležité. Vždy 

jsem se snažil zůstat otevřený, moje prohlášení o zájmech byla přístupná veřejnosti a prohlášení související s mým 

jmenováním do funkce komisaře rovněž zveřejní Evropský parlament.  

Pokud jde o nezávislost, transparentnost, nestrannost a disponibilitu, budu se řídit literou a duchem Smluv EU, 

budu řádně dodržovat povinnost zachovávat profesní tajemství, jak je vymezeno v článku 339 Smlouvy o 

fungování Evropské unie, budu ctít kodex chování členů Evropské komise a budu jednat v evropském zájmu, aniž 

bych se nechal někým ovlivňovat. Hodlám být věrný obraně a provádění Smluv EU a jednat z pozice neutrality a 

nezávislosti na zájmech jednotlivých členských států, včetně státu, který navrhl moji nominaci.  Pokud v budoucnu 

nastane při výkonu mé funkce komisaře situace možného střetu zájmů, budu o tom neprodleně informovat nově 

zvolenou předsedkyni Komise von der Leyenovou.  

 

2. Výkon funkce ve svěřeném portfoliu a spolupráce s Evropským parlamentem  

Můžete přislíbit, že budete Parlament řádně informovat o své činnosti a o činnosti svých útvarů? Jakou podle Vás 

nesete odpovědnost vůči Parlamentu? 

Jaké konkrétní přísliby můžete dát, pokud jde o Vaši interakci s Parlamentem a přítomnost na jeho půdě, a to jak 

ve výborech, tak v plénu, a pokud jde o transparentnost, spolupráci a skutečné zohledňování postojů Parlamentu 

a vstřícnost k jeho žádostem o legislativní podněty? Pokud jde o zamýšlené iniciativy nebo probíhající postupy, 

budete Parlamentu včas poskytovat tytéž informace a dokumenty jako Radě? 

Jako bývalý a současný poslanec Evropského parlamentu a bývalý litevský poslanec a předseda vlády vím, jak 

důležitý je parlamentní dohled a úzká spolupráce s Parlamentem, a chápu, co znamená zastupovat zájmy občanů, 

a to i z odlehlých regionů Evropské unie a ze zemí, které se nacházejí v blízkosti oblastí konfliktu. 

S Parlamentem a relevantními výbory budu spolupracovat ve všech fázích procesu tvorby politik a politického 

dialogu a budu chodit i na jednání příslušných parlamentních výborů. Požádám rovněž vedoucí pracovníky svých 

útvarů, aby ve svém programu upřednostňovali pozvání od Evropského parlamentu. Jako nedílnou součást tohoto 

závazku zajistím, aby byly písemné otázky poslanců Evropského parlamentu rychle zodpovídány a aby bylo na 

usnesení Evropského parlamentu řádně a včas reagováno, přičemž budu rovněž k dispozici pro dvoustranná setkání 

s předsedy a členy těchto výborů. Dále pověřím svůj kabinet a útvary, za něž odpovídám, aby byly otevřené diskusi 

s poslanci Evropského parlamentu, politickými skupinami a zaměstnanci a aby zajistily pravidelnou výměnu 

informací i na technické úrovni. V souladu s politickými směry nově zvolené předsedkyně Komise budu připraven 

reagovat na požadavky Evropského parlamentu a diskutovat na plenárním zasedání ve formátu, který pro to bude 

nejvhodnější. 

Abychom nalezli nová řešení a nápady, jak v Evropské unii víc prosadit hlas občanů a občanské společnosti, 

zajistím patřičnou reakci na doporučení vzešlá z Konference o budoucnosti Evropy. Využiji své zkušenosti s 

podporou mezinárodních sítí a budu aktivně usilovat o nové formy vytváření sítí a spolupráce s občanskou 

společností a nezávislými odborníky. 

Budu vycházet ze zásad uvedených v politických směrech nově zvolené předsedkyně Komise i v mém 

pověřovacím dopise a uplatňovat svou pracovní kulturu dialogu s pravidelným zapojením do parlamentních 

výborů a trialogů. Ve vztazích s Evropským parlamentem a Radou budu plně respektovat zásadu rovného 

zacházení v souladu s ustanoveními rámcové dohody z roku 2010 a interinstitucionální dohody o zdokonalení 

tvorby právních předpisů z roku 2016. 
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Důležitými počátečními milníky mé práce budou klíčové legislativní návrhy zmíněné v mém pověřovacím dopise, 

zejména Program pro evropský obranný průmysl a budoucí právní rámec EU pro vesmír, přičemž Evropský 

parlament bude spolutvůrcem těchto právních předpisů. Kromě toho, jak je uvedeno v mém pověřovacím dopise, 

budu věnovat zvláštní pozornost přípravě výroční zprávy o pokroku při prosazování a provádění právních předpisů 

a budu přispívat ke zredukování administrativní zátěže a vykazovacích povinností podniků, o čemž budou 

informovány parlamentní výbory i různá složení Rady. 

Jsem si plně vědom toho, že mé portfolio, pokud budu ve funkci komisaře potvrzen, se bude týkat citlivých oblastí, 

o nichž se bude muset jednat v restriktivním formátu. Tato skutečnost mi ovšem nebude bránit v hledání 

konstruktivních způsobů výměny názorů s Evropským parlamentem v duchu vzájemné důvěry.  

Plně se ztotožňuji s příslibem nově zvolené předsedkyně Komise posílit úlohu Parlamentu při iniciování a tvorbě 

právních předpisů a jsem v souladu s jejími politickými směry připraven reagovat na usnesení Parlamentu podle 

článku 225 legislativními návrhy při plném respektování zásad proporcionality, subsidiarity a zdokonalování 

tvorby právních předpisů. Za tímto účelem s Vámi v příslušných případech budu vést strukturovaný dialog s cílem 

projednat opatření v návaznosti na jakékoli usnesení podle článku 225 spadající do mé působnosti, které Váš orgán 

případně přijme, a zajistím, aby Komise na tato usnesení včas reagovala.  

Otázky Výboru pro zahraniční věci 

3. Byla Vám svěřena nová úloha napomáhat při koordinaci budování skutečné evropské obranné unie na evropské 

úrovni. Jak hodláte tohoto ambiciózního cíle ve Vašem funkčním období dosáhnout? Jak si představujete rozdělení 

úkolů s vysokou představitelkou, místopředsedkyní – vzhledem k její vedoucí úloze v oblasti SBOP – a s 

kandidátkou nominovanou na funkci výkonné místopředsedkyně pro technologickou suverenitu, bezpečnost a 

demokracii a jak by se měly Vaše úlohy vzájemně doplňovat? Aniž by byly dotčeny rozhodovací procesy Komise, 

jaké by byly Vaše konkrétní priority, pokud jde o legislativní, rozpočtové a politické iniciativy, včetně těch 

společných, a cíle pro portfolio obrana a vesmír v krátkodobém, střednědobém a dlouhodobém výhledu po dobu 

trvání Vašeho mandátu? Jaké jsou hlavní výzvy na cestě k dosažení těchto priorit a cílů a jak byste je překonal? 

Jak hodláte tyto priority a cíle financovat?  

V geopolitickém kontextu, který se vyznačuje četnými, komplexními a vyvíjejícími se hrozbami, musíme 

bezodkladně urychlit pokrok směrem ke skutečné evropské obranné unii. K tomu je zapotřebí změna paradigmatu 

a systematické přepracování evropské obrany, aniž by byla dotčena nezpochybněná svrchovanost členských států 

v oblasti obrany.  

Vytvoření evropské obranné unie podle mého názoru znamená dosažení ustáleného stavu, v němž bude EU celkově 

a odpovídajícím způsobem připravena k obraně. EU a její členské státy by měly být schopny chránit evropské 

občany, územní celistvost, kritická aktiva a infrastruktury i její základní hodnoty a demokratické procesy. Skutečná 

obranná unie se bude muset rovněž opírat o konkurenceschopnou, inovativní a odolnou evropskou technologickou 

a průmyslovou základnu obrany (EDTIB). To bude vyžadovat společné, postupné a neustálé úsilí založené na 

společném chápání našich potřeb a cílů.  

Jak uvedla předsedkyně von der Leyenová v politických směrech pro příští Komisi, musíme vytyčit nový přístup 

a určit investiční potřeby k vybudování skutečné evropské obranné unie. Za tímto účelem v případě mého potvrzení 

do funkce komisaře předložím společně s vysokou představitelkou Unie pro zahraniční věci a bezpečnostní 

politiku, místopředsedkyní Komise bílou knihu o budoucnosti evropské obrany, která pomůže upevnit skutečné 

evropské ambice a stanovit odpovídající opatření. Již nyní mohu nabídnout tři hlavní body, o kterých se bude 

diskutovat. Za prvé, evropská obranná unie spočívá v racionalizované správě a bezproblémovém propojení 

povinností a činností upravených Smlouvou o Evropské unii a Smlouvou o fungování Evropské unie. Hlavní oblast 

obranné politiky a průmyslová politika v oblasti obrany musí pracovat ruku v ruce. Za druhé, evropská obranná 

unie musí být založena na společném pojetí analýzy a vnímání hrozeb. Za třetí, musíme připomenout závazek 

vynakládat více prostředků, lépe, společně a v Evropě, plně využívat stávající nástroje a zdroje a zvážit poskytnutí 

dodatečných zdrojů, které nám stále chybí k dosažení pro nás rozhodujících cílů.  

V této souvislosti již nejsou aspekty společné bezpečnostní a obranné politiky oddělitelné od průmyslové politiky 

EU v oblasti obrany. Ti, co jsou pověřeni sledováním hrozeb a určováním odpovídajících potřeb, musí účinněji 

koordinovat svou činnost s těmi, kteří jsou schopni aktivovat naše průmyslové programy a související zdroje. To 

není jen podmínkou našeho úspěchu, to je stěžejním prvkem našeho poslání. Stejně tak musí být práce na evropské 

obranné unii přínosem pro konkurenceschopnost a výrobní kapacitu obranného průmyslu, jakož i pro soudržnost 

vnitřního a vnějšího rozměru naší činnosti v oblasti bezpečnosti. Aby byly uskutečněny naše společné cíle, 
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znamená to, že komisař pro obranu a vesmír bude muset úzce spolupracovat jak s nominovanou kandidátkou na 

funkci výkonné místopředsedkyně pro technologickou suverenitu, bezpečnost a demokracii, tak s vysokou 

představitelkou Unie pro zahraniční věci a bezpečnostní politiku, místopředsedkyní Komise. 

Tato spolupráce bude rovněž přínosná pro plné využití potenciálu kosmických programů a iniciativ EU ve 

prospěch klíčových priorit, kterými jsou bezpečnost a obrana, odolnost, hospodářský růst, digitální a ekologická 

transformace. Potřebujeme silný a inovativní kosmický průmysl, který bude s to pokrýt naši naléhavou potřebu 

nejmodernějších kosmických systémů EU, bude konkurenceschopný, mnohostranný a schopný zajistit nezávislost 

Unie, pokud půjde o poskytování nových technologií, řešení a průmyslových procesů a podporu dalšího vývoje 

našich stěžejních iniciativ EU v oblasti vesmíru. Mám v úmyslu pokročit v práci na Strategii pro ekonomiku 

založenou na datech z kosmických systémů, posílit konkurenceschopnost kosmického průmyslu EU a podpořit 

růst inovativních začínajících podniků a malých a středních podniků. 

Úsilí o součinnost, počínaje obranou a vesmírem, bude přirozeně jádrem mého jednání. V návaznosti na kosmickou 

strategii EU pro bezpečnost a obranu bychom měli v co největší míře využívat vesmír pro obranu a chránit 

kosmické prostředky EU a členských států. Pokud budu jako komisař potvrzen, budu upřednostňovat vývoj a 

zavádění kosmických služeb na podporu obrany, včetně veřejné regulované služby Galileo a služeb bezpečné 

konektivity IRIS2, jakož i služby pozorování Země pro vládní uživatele a uživatele v oblasti obrany. Aby Unie 

mohla zaručit bezpečné a spolehlivé zavádění těchto programů, bude potřebovat autonomní, spolehlivé a 

nákladově efektivní kapacity pro přístup do vesmíru. Budu se zasazovat o to, aby Evropa posílila svou suverenitu, 

pokud jde o přístup do vesmíru a jeho využívání, a to zintenzivněním úsilí o zajištění autonomního přístupu do 

vesmíru a také větší diverzifikací a silnější konkurencí mezi evropskými poskytovateli služeb pro vypouštění 

družic. 

Zastřešující prioritou tohoto mandátu bude zajištění investic do obranného průmyslu i do kosmického odvětví, 

zejména s cílem řešit výzvy v souvislosti s konkurenceschopností EDTIB. Velkým problémem byl chronický 

nedostatek investic, a jak bylo zdůrazněno v analýze Komise a vysokého představitele, na obranu by bylo 

vyčleněno o 1,1 bilionu EUR více, kdyby na ni členské státy v letech 2006 až 2020 soustavně vynakládaly 2  % 

svého HDP. Účinnost EDTIB je dále ohrožena roztříštěností trhu, neboť jednotlivé země EU upřednostňují 

podporu svého domácího obranného průmyslu, což vede k tomu, že se v celé Unii vyrábí neefektivně a v malém 

rozsahu. Tato roztříštěnost a nedostatečně rozvinutá výrobní kapacita je zřejmá ze skutečnosti, že 75 % nákupů 

EU v oblasti obrany od začátku ruské agrese na Ukrajině do června 2023 pocházelo ze zemí mimo EU. Růst výdajů 

EU na obranu navíc výrazně zaostává za ostatními světovými velmocemi, přičemž v letech 1999 až 2021 vzrostly 

výdaje pouze o 19,7 %, zatímco země jako USA, Rusko a Čína ve stejných obdobích své rozpočty na obranu 

navýšily mnohem výrazněji. 

V oblasti obrany i v oblasti vesmíru bychom měli zajistit, abychom řešili naléhavé geopolitické a bezpečnostní 

výzvy. První možnost nejspíše představuje sdružování zdrojů ve stěžejních evropských obranných projektech 

společného zájmu. Jsem si plně vědom toho, že určení klíčových investičních priorit nebude snadným úkolem, 

pokud jde o posílení naší připravenosti nebo navýšení evropského příspěvku pro NATO. V tomto duchu považuji 

za smysluplné zkoumat možnosti pro monitorování investic do obrany na úrovni EU a ve strukturovanějším 

formátu, počínaje ukazateli navrženými ve Strategii pro evropský obranný průmysl a dále rozvíjenými také jejich 

začleněním do správy EU a vnitrostátních programů. Ve střednědobém horizontu budeme muset členské státy 

motivovat k tomu, aby vynakládaly více prostředků, lépe, společně a v Evropě. Jak je uvedeno v politických 

směrech nově zvolené předsedkyně, prvním úkolem je naléhavá potřeba modernizovat, doplnit a transformovat 

národní ozbrojené síly, jak je definují členské státy.  

Příští VFR představuje významnou příležitost k maximalizaci dopadu opatření Unie v oblasti vesmíru, k 

mobilizaci prostředků z unijního rozpočtu k plnění priorit EU a k zajištění předvídatelnosti soukromých a 

vnitrostátních veřejných investic. Na podporu silného a inovativního kosmického průmyslu mám rovněž v úmyslu 

využít zkušeností z provádění iniciativy Komise pro podnikání v kosmickém odvětví (CASSINI). 

Jak je uvedeno v politických směrech předsedkyně von der Leyenové pro novou Komisi, bude zřízen nový 

Evropský fond pro konkurenceschopnost jako investiční kapacita, která bude podporovat strategická odvětví, jež 

mají zásadní význam pro konkurenceschopnost EU, včetně vesmíru. Budu-li ve své funkci potvrzen, budu za tímto 

účelem úzce spolupracovat s výkonným místopředsedou pro prosperitu a průmyslovou strategii a komisařem pro 

rozpočet, boj proti podvodům a veřejnou správu. 

V příštím VFR musíme zaujmout ambicióznější přístup k financování obrany, abychom podpořili 

konkurenceschopnost a výrobní kapacitu evropského obranného průmyslu. 
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Pokud budu ve své funkci potvrzen, přispěji k posílení jednotného trhu vytvořením skutečného jednotného trhu v 

oblasti obrany. Hlavní důraz bude kladen na normalizaci, včetně provádění vojenských norem NATO členskými 

státy, a na sbližování v oblasti certifikace. Toto úsilí bude zahrnovat podporu využívání dohodnutých civilních 

norem i norem souvisejících s obranou, jako jsou standardizační dohody NATO (STANAG), v rámci programů 

obranného průmyslu EU, a podporu urychlené křížové certifikace s cílem zajistit interoperabilitu a omezit 

překážky vstupu obranných produktů na trh v celé EU. Kromě přezkumu směrnic o transferu produktů pro obranné 

účely a zadávání zakázek v oblasti obrany musíme uvažovat také o lepším přístupu na trh pro všechny společnosti, 

intenzivnější a hladší přeshraniční spolupráci a větší bezpečnosti dodávek. Kromě toho, pokud budu ve funkci 

potvrzen, budu v první polovině roku 2025 spolu s ostatními členy sboru komisařů pracovat na předložení právního 

rámce EU pro vesmír, který připraví půdu pro jednotný trh v oblasti vesmíru. To podpoří konkurenceschopnost 

našeho kosmického průmyslu, vytvoří více obchodních příležitostí a zjednoduší život našich společností 

podnikajících v oblasti vesmíru.  

Pevně věřím, že neustálá spolupráce s klíčovými zúčastněnými stranami, jako je Evropský parlament, Rada, 

členské státy, průmysl, výzkumná obec a širší veřejnost, může zajistit nezbytnou podporu a dosažení konsensu pro 

uskutečnění ambiciózní agendy pro evropský obranný průmysl a vesmír. 

 

4. V důsledku útočné války Ruska proti Ukrajině probíhá nyní na evropském kontinentu opět totální válka. Máte 

se stát prvním komisařem EU pro obranu a vesmír s vedoucí úlohou při vytváření evropské obranné unie a při 

práci na bílé knize o budoucnosti evropské obrany. Jaké budou Vaše priority, pokud jde o podporu členských států 

při obnově evropských obranných schopností v bezprostředním, střednědobém a dlouhodobém horizontu, aby byla 

zajištěna bezpečnost občanů EU? Můžete v tomto ohledu uvést několik příkladů iniciativ, které by Komise mohla 

vyvinout a které budou v souladu s potřebami stanovenými místopředsedkyní, vysokou představitelkou a členskými 

státy a se závazky uvedenými ve Versailleském prohlášení?    

Jsem přesvědčen, že musíme být schopni doplnit vnitrostátní obranné zásoby a vybavit ozbrojené síly členských 

států tím, co je nezbytné k tomu, abychom byli schopni čelit nejextrémnějším vojenským nepředvídaným 

událostem. To vyžaduje masivní investice do obnovy našich obranných schopností, které musí být provedeny co 

nejúčinněji.  

S ohledem na tyto kritické potřeby stojíme před dvěma různými výzvami s odlišnými časovými rámci. V 

krátkodobém horizontu musíme urychleně zajistit, aby byla EU lépe připravena na scénář možné vojenské agrese. 

Zároveň musíme plánovat ve střednědobém až dlouhodobém horizontu a přitom vzít na vědomí, že USA v 

nadcházejících desetiletích svou přítomnost v evropské obraně pravděpodobně sníží, neboť se budou muset spíše 

zaměřit na strategickou výzvu, kterou představuje Čína. Tato dvojí výzva vyzdvihuje nutnost urychleně posílit 

obranné schopnosti a autonomii EU a zajistit, aby Unie mohla účinně chránit své zájmy a bezpečnost ve stále 

složitějším globálním prostředí. 

Dále se domnívám, že v krátkodobém horizontu musíme i nadále podporovat výzkum a vývoj v oblasti obrany za 

pomoci Evropského obranného fondu. Musíme rovněž pokračovat v provádění našich dvou nástrojů pro 

mimořádné situace, nařízení, kterým se zřizuje nástroj na posílení evropského obranného průmyslu 

prostřednictvím kolaborativního zadávání veřejných zakázek (EDIRPA), a nařízení o podpoře výroby munice 

(ASAP).  

Aby se však výrazně zvýšila celková poptávka v EU a stimulovala průmyslová výroba konvenčního obranného 

vybavení, je třeba učinit mnohem více, a to v co nejužší koordinaci s členskými státy. Je třeba i) podporovat 

vhodnou výměnu informací mezi členskými státy EU, EU a NATO o stávajícím kvantitativním stavu obranných 

zdrojů a potřeb, která by mohla nakonec vyústit v plán výstupů obranného průmyslu EU s cílem koordinovaným 

a účinným způsobem sladit a optimalizovat výrobní kapacity evropské technologické a průmyslové základny 

obrany (EDTIB) se společnými bezpečnostními potřebami členských států EU a spojenců NATO; ii) spolu s 

členskými státy prozkoumat možnosti společného vytváření zásob na základě kritérií vojenské bezpečnosti EU a 

monitorování ukazatelů EU pro budování kapacit obranného průmyslu a investic, které by mohly být začleněny 

do vnitrostátních programů; iii) podpořit společné zadávání veřejných zakázek v rámci budoucího Programu pro 

evropský obranný průmysl (EDIP) s cílem agregovat poptávku a snížit ceny. 

Budu proto spolupracovat s Parlamentem a Radou, aby byl program EDIP rychle přijat, a doufám, že v tomto 

směru mohu počítat s Vaší tak důležitou podporou.  
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Dále také spoléhám na Vaši podporu, pokud jde o přeměnu vojenské mobility v komplexní zdroj pro vojenskou 

logistiku, což bude mimo jiné vyžadovat významné investice do infrastruktury vojenské mobility, jakož i 

odstranění regulačních překážek pro tuto mobilitu. Musíme posílit kapacity nákladní letecké přepravy a zvýšit 

investice do logistické infrastruktury, jako jsou přístavy, letiště, železnice, vodní cesty a silnice. Pokud jde o tyto 

aspekty vojenské mobility, budu-li potvrzen do funkce, budu úzce spolupracovat s komisařem pro udržitelnou 

dopravu a cestovní ruch. Kromě toho musíme rozvíjet nezbytnou infrastrukturu, včetně digitalizace, monitorování 

toku dopravy a systémů optimalizace nákladu.  Je třeba usnadnit rychlý pohyb vojenských jednotek a vybavení 

přes hranice, což významně zkrátí dobu nasazení, a tím se výrazně zlepší naše kolektivní obrana a operační 

připravenost.  

Tato opatření vyžadují posílení vojenské mobility odstraněním všech překážek. 

Musíme být schopni zajistit nové obranné schopnosti ozbrojených sil našich členských států. Musíme mít k 

dispozici dostatek prostředků, abychom se mohli zaměřit na největší společné přeshraniční hrozby. K tomu jsou 

zapotřebí evropské investice v příštím víceletém finančním rámci. Předložíme však také návrhy týkající se 

naléhavých investičních potřeb v oblasti obrany. 

Kromě toho musíme rovněž prozkoumat možnosti, při nichž by mohly být kombinovány finanční prostředky na 

úrovni EU, vnitrostátní příspěvky a inovativní řešení financování s cílem motivovat soukromý sektor k investicím 

do obranných schopností v určitých prioritních oblastech, jako je evropský štít protivzdušné obrany, kybernetická 

obrana, vojenská mobilita nebo technologie dronů. 

Naše budoucí činnost v těchto prioritních oblastech bude muset být vymezena společně Komisí a vysokou 

představitelkou pro zahraniční věci a bezpečnostní politiku za plného zapojení členských států, které nakonec 

rozhodnou o tom, které priority je třeba řešit nejdříve. Klíčový význam bude mít zajištění plynulého přechodu k 

pevnému rámci pro posílení evropských obranných schopností. 

 

5. Byl jste pověřen úkolem předložit již během prvních 100 dnů Vašeho mandátu (ve spolupráci s místopředsedkyní, 

vysokou představitelkou) bílou knihu o budoucnosti evropské obrany. Máte tak přispět ke společné vizi a ambicím 

sdíleným s Radou, Parlamentem, veřejností a dalšími zúčastněnými stranami a posílit partnerství mezi EU a 

NATO. Jak budete aktivně a účinně spolupracovat s Evropským parlamentem od nejranějších fází přípravy a 

vypracovávání bílé knihy o budoucnosti evropské obrany i dalších iniciativ ve Vaší oblasti působnosti až po 

zahájení činnosti a provádění příslušných programů (a to i během práce na příštím víceletém finančním rámci)? 

V této souvislosti prosím uveďte podrobnosti o tom, jak hodláte: udržovat pravidelné výměny názorů na plenárním 

zasedání a s příslušnými výbory; zajistit „strukturovaný dialog“ a svou přítomnost ad hoc v krátké lhůtě v případě, 

že dojde k významným událostem nebo zásadnímu vývoji; zajistit, aby byly postoje Parlamentu řádně zohledňovány 

v návrzích právních aktů a ve sděleních a strategiích EU; zajistit, aby byly Parlamentu poskytovány relevantní 

informace a dokumenty související s Vaším portfoliem, včetně těch, které jsou sdíleny s Radou, a aby byly příslušné 

výbory okamžitě a plně informovány, a to písemně i ústně; a zajistit, aby byly Parlamentu během neveřejných 

schůzí poskytovány důležité a relevantní neveřejné informace. 

Nově zvolená předsedkyně mě pověřila, abych společně s vysokou představitelkou pro zahraniční věci a 

bezpečnostní politiku a nominovanou kandidátkou na funkci místopředsedkyně Komise vypracoval bílou knihu o 

budoucnosti evropské obrany, zejména abych zahájil diskusi s veřejností, zúčastněnými stranami, Evropským 

parlamentem a Radou s cílem dosáhnout konsensu ohledně nového společného přístupu k obraně v EU. Bílá kniha, 

která má být předložena během prvních 100 dnů funkčního období Komise, bude výchozím bodem a bude 

navržena tak, abyste již v rané fázi procesu byli zapojeni do stanovení možné cesty a dalšího postupu. 

Jak připomněla nově zvolená předsedkyně, obrana Evropy vyžaduje, aby členské státy a orgány EU úzce 

spolupracovaly. A bránit Evropu znamená chránit evropské občany. Z povolebního průzkumu EU vyplývá, že 

obrana a bezpečnost EU byly jednou ze sedmi priorit, které občany motivovaly k účasti ve volbách. Díky příspěvku 

Evropského parlamentu budou mít evropští občané skutečný vliv na otázky obrany, které nejsou a neměly by být 

monopolem členských států a vojenských odborníků. Bílá kniha o budoucnosti evropské obrany bude skvělou 

příležitostí k zapojení se do široké veřejné diskuse o tom, co je zapotřebí k dosažení obranné připravenosti. 

Mám v úmyslu spolupracovat s Evropským parlamentem a plně respektovat důležitou úlohu členských států jako 

svrchovaných činitelů s rozhodovací pravomocí v záležitostech obrany. Budete vyzváni, abyste přispěli k tomuto 

procesu tím, že vyjádříte své názory na to, jakým směrem by se měla evropská obrana ubírat. Výroční zprávy 
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Evropského parlamentu o provádění společné zahraniční a bezpečnostní politiky a společné bezpečnostní a 

obranné politiky jsou možností, jak účinně přispět k procesu přípravy bílé knihy. 

Pokud budu potvrzen do funkce, bude mi ctí představit bílou knihu v plénu, abychom na úrovni výborů Evropského 

parlamentu společně nastavili směr intenzivnějšího dialogu o otázkách obrany.  

Zveřejnění bílé knihy bude pouze začátkem společné cesty k definování naší společné vize. Pokud budu jako 

komisař pro obranu a vesmír potvrzen, můžete se spolehnout na to, že se zasadím o účinnou a ještě užší spolupráci 

s Parlamentem. 

Budu s Vámi rovněž spolupracovat, pokud jde o partnerství mezi EU a NATO, které se budu snažit dále rozvíjet 

v úzké spolupráci s kandidátkou nominovanou na funkci vysoké představitelky, místopředsedkyně a při plném 

dodržování zásad inkluzivnosti, reciprocity a rozhodovací samostatnosti EU, přičemž budu respektovat 

specifickou povahu bezpečnostní a obranné politiky kteréhokoli z členských států.  

Jsem přesvědčen, že Evropská unie nabízí jedinečnou přidanou hodnotu tím, že doplňuje úsilí členských států a 

NATO v oblasti obrany. Budu se opírat o jedinečné nástroje EU, konkrétně o její rozpočet a regulační kapacitu, 

jakož i o vesmírné prostředky, které lze využít k podpoře členských států a NATO při rozvoji kritických obranných 

zdrojů. Jde především o posílení klíčové úlohy NATO pro kolektivní obranu. Věřím, že budeme mít dostatek 

příležitostí k diskusi o příspěvku EU k celkové obranné připravenosti kontinentu a její doplňkovosti s NATO. 

V tomto duchu bych rád ocenil práci delegace Evropského parlamentu ve vztazích k Parlamentním shromáždění 

NATO. Jako bývalý spolupředseda Parlamentního shromáždění Euronest si cením zejména parlamentní 

diplomacie a těším se na spolupráci s delegací pro vztahy s Parlamentním shromážděním NATO a s příslušnými 

výbory EP. 

Důležitými počátečními milníky mé práce budou klíčové legislativní návrhy zmíněné v mém pověřovacím dopise, 

zejména Program pro evropský obranný průmysl a budoucí právní rámec EU pro vesmír, přičemž Evropský 

parlament bude spolutvůrcem těchto právních předpisů. Těším se na spolupráci s Parlamentem na návrhu, kterým 

se zřídí Program pro evropský obranný průmysl. Nařídím svým útvarům, aby poskytovaly technické informace, 

které budou pro nadcházející analýzu textu užitečné. 

Pokud jde o budoucí právní rámec EU pro vesmír, Evropský parlament soustavně poskytoval podporu. Mám na 

mysli navrhované pilotní projekty týkající se bezpečnosti a udržitelnosti, které mají pro tyto právní předpisy přímý 

význam. Panuje obecná shoda, že k hladkému poskytování služeb v celé Unii potřebujeme společná pravidla pro 

subjekty podnikající v kosmickém odvětví. Nejvhodnějším nástrojem k vytvoření tohoto jednotného trhu pro 

kosmické odvětví je právní rámec EU pro vesmír. Tento přístup podporují členské státy, Evropský parlament a 

zúčastněné strany (průmysl a akademická obec), které byly během přípravného procesu intenzivně konzultovány. 

Pro úspěch této iniciativy bude mít zásadní význam naše úzká součinnost s členskými státy, Parlamentem a 

kosmickým průmyslem.  

Pokud budu do funkce potvrzen, mám kromě toho v úmyslu posilovat konkurenceschopnost kosmického průmyslu 

a maximalizovat využívání družicových dat. Je třeba učinit více pro odstranění určitých technologických překážek 

ve všech hospodářských odvětvích a fragmentace evropského trhu. Počítám s Vaší podporou. 

Pokud jde o přípravu příštího VFR, je přezkum stávajících programů skvělou příležitostí k výměně názorů o 

budoucích výzvách s příslušnými výbory Parlamentu. Mám na mysli nedávný přezkum Kosmického programu 

EU v polovině období a nadcházející přezkum Evropského obranného fondu. Příští VFR představuje významnou 

příležitost k maximalizaci účinku opatření Unie, k mobilizaci prostředků z unijního rozpočtu k plnění naléhavých 

klíčových priorit EU, k zajištění předvídatelnosti soukromých a veřejných investic, k posílení synergií mezi cíli a 

k zjednodušení finančního prostředí EU s cílem snížit administrativní zátěž. Budu úzce spolupracovat 

s Evropským parlamentem tak, aby mohl v plném rozsahu plnit své úlohy v oblasti legislativy, kontroly 

a stanovování agendy. Ve vztazích s Evropským parlamentem a Radou budu plně respektovat zásadu rovného 

zacházení v souladu s ustanoveními rámcové dohody z roku 2010 a interinstitucionální dohody o zdokonalení 

tvorby právních předpisů z roku 2016. 

Jsem si plně vědom toho, že mé portfolio se bude týkat citlivých oblastí, o nichž se bude muset jednat v omezeném 

formátu. Tato skutečnost by mi ovšem nebránila v hledání konstruktivních způsobů výměny názorů s Evropským 

parlamentem v duchu vzájemné důvěry.  
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Pokud by se to ukázalo jako nezbytné, byl bych rovněž připraven prozkoumat způsoby, jak vytvořit vhodné a 

praktické komunikační kanály pro sdílení citlivých informací s výbory, které odpovídají za politiky spadající do 

oblasti působnosti uvedené v mém pověřovacím dopise. 

 

Otázky Výboru pro průmysl, výzkum a energetiku  

6. Jakou představu máte o svém portfoliu nad rámec toho, co je uvedeno ve Vašem pověřovacím dopise, a jaký 

odkaz byste chtěl po sobě zanechat? Jaké legislativní návrhy a jaké další iniciativy budete navrhovat sboru 

komisařů k přijetí v příštích pěti letech, a zejména v prvních 100 dnech? Jak zajistíte, aby tyto návrhy 

a uplatňování stávajících právních předpisů posílily evropskou konkurenceschopnost? Máte v úmyslu vycházet při 

předkládání těchto legislativních návrhů ze zvláštních posouzení dopadů? Jaké jsou Vaše plány, zejména pokud 

jde o jednotný trh s obrannými produkty a službami, Evropský obranný fond, právní rámec EU pro vesmír a 

Strategii pro ekonomiku založenou na datech z kosmických systémů, jakož i provádění nástroje na posílení 

evropského obranného průmyslu prostřednictvím kolaborativního zadávání veřejných zakázek (EDIRPA), aktu na 

podporu výroby munice (ASAP), Strategie pro evropský obranný průmysl a kosmické strategie EU pro bezpečnost 

a obranu?  

 

Pokud mě Evropský parlament do funkce potvrdí, bude to čest a výsada být prvním komisařem pro obranu a vesmír. 

Jsem si dobře vědom toho, že tato nová pozice je součástí reakce EU na válku na Ukrajině a na rostoucí geopolitické 

napětí. Jsem přesvědčen, že Evropská unie v průběhu své historie překonala řadu krizí a vždy se vyvíjela, aby posílila 

svou schopnost čelit novým výzvám. Součástí tohoto přístupu je zajištění našich zájmů ve strategických oblastech, 

jako je vesmír a obrana. Zajistil bych, aby obranný průmysl a vesmírná politika EU měly trvalý dopad na 

hospodářství, bezpečnost a obranu EU a přispívaly k blahobytu občanů EU.  

Musíme posunout obranu EU na další úroveň a rozvinout se ve skutečnou evropskou obrannou unii za pomoci 

souboru ambiciózních opatření. Členské státy by měly začít spolupracovat obecně, nikoli jen výjimečně, a investovat 

nejen více, ale i lepším způsobem, tedy společně a primárně do evropského obranného průmyslu. Náš obranný 

průmysl se může inspirovat průmyslovou spoluprací v evropských stěžejních kosmických programech, jako je 

Galileo nebo Copernicus, která podporuje společný rozvoj a poskytování služeb ve prospěch celé Unie. 

Jak je uvedeno v politických směrech nově zvolené předsedkyně a v mém pověřovacím dopise, zvažuji pro dosažení 

skutečné obranné unie tři hlavní oblasti činnosti. 

Za prvé vytvoření skutečného jednotného trhu v oblasti obrany, kdy se členské státy odkloní od svých stávajících 

převážně vnitrostátních přístupů k obrannému trhu a průmyslu. Zvláštní důraz by měl být kladen na normalizaci, 

včetně provádění vojenských norem NATO členskými státy, a na sbližování v oblasti certifikace. Toto úsilí bude 

zahrnovat podporu využívání dohodnutých civilních norem i norem souvisejících s obranou, jako jsou standardizační 

dohody NATO (STANAG), v rámci programů obranného průmyslu EU, a podporu urychlené křížové certifikace s 

cílem zajistit interoperabilitu a omezit překážky vstupu obranných produktů na trh v celé EU. 

Za druhé musíme lépe sladit určování potřeb EU v oblasti schopností a investice k uspokojení těchto potřeb aktivací 

našich programů a rozpočtu EU.  

Za třetí, rozvoj stěžejních evropských obranných projektů společného zájmu by měl zásadní význam pro 

bezpečnostní a obranné zájmy a technologickou suverenitu Unie a měl by větší váhu než finanční a průmyslová 

kapacita jednotlivých členských států. Mám v úmyslu s nimi úzce spolupracovat s cílem podpořit je při realizaci 

společných projektů v oblasti letecké obrany, kybernetické obrany, dronů a technologií proti bezpilotním vzdušným 

prostředkům a dalších kritických priorit. Kromě toho bych na základě dosavadního pokroku i nadále řadil mezi 

priority vojenskou mobilitu. Zároveň bych podporoval spolupráci mezi evropskou technologickou a průmyslovou 

základnou obrany (EDTIB) a Ukrajinou, zejména v oblasti dronů a inovací, a opíral se o nedávno zřízenou kancelář 

EU pro inovace v Kyjevě.  

Na cestě k vytvoření evropské obranné unie budeme vycházet ze zkušeností s krátkodobými nástroji pro mimořádné 

situace, jako je nařízení o podpoře výroby munice (ASAP) a nařízení o posílení evropského obranného průmyslu 

prostřednictvím kolaborativního zadávání veřejných zakázek (EDIRPA).  

Zavázal bych se rovněž zvýšeným úsilím v rámci Evropského obranného fondu snížit fragmentaci obranných 

schopností EU a posílit konkurenceschopnost evropského obranného průmyslu. Zásadní význam bude mít také 
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rychlé provedení opatření navržených ve Strategii pro evropský obranný průmysl a urychlené přijetí a zahájení 

provádění Programu pro evropský obranný průmysl, který je v současné době projednáván v Radě. V tomto ohledu 

bude v nadcházejících měsících hrát klíčovou úlohu Evropský parlament. 

Pokud jde o budoucnost, zvláštní pozornost bych věnoval podpoře vytvoření evropského jednotného trhu v oblasti 

obrany a motivaci ke zvyšování konkurenceschopnosti a kapacit evropského obranného průmyslu. 

Podle mého názoru potřebujeme v oblasti vesmíru také změnu paradigmatu. Ve své vizi se soustředím na to, aby se 

upevnila pozice EU jako globálního lídra v oblasti vesmíru a zároveň aby konkurenceschopnost kosmického odvětví 

byla prioritou, aby se vesmír co nejvíce využíval pro bezpečnost a obranu a zlepšila se ochrana kosmických 

prostředků.  

Základním kamenem mého přístupu bude kosmická strategie EU pro bezpečnost a obranu. Aby bylo zajištěno její 

další provádění, budu úzce spolupracovat s vysokou představitelkou pro zahraniční věci a bezpečnostní politiku, 

nominovanou kandidátkou na funkci místopředsedkyně Komise, s ostatními členy sboru komisařů a členskými státy.  

V nejbližší době bych se soustředil na další rozvoj kosmických služeb na podporu obrany. Mezi klíčové iniciativy 

patří veřejné regulované služby systému Galileo a Programu Unie pro bezpečnou konektivitu IRIS2, který do roku 

2030 nabídne služby bezpečné konektivity pro uživatele v oblasti státní správy a obrany. Ve střednědobém horizontu 

bych se zabýval vývojem nových služeb pro státní účely v oblasti pozorování Země, přičemž v současné době se 

pracuje na pilotní službě i na studiích proveditelnosti. Současně bychom zlepšili naše povědomí o situaci ve vesmíru 

prostřednictvím služeb EU pro pozorování a sledování vesmíru a vypracovali pilotní misi pro operace a služby ve 

vesmíru. Usiloval bych také o zajištění autonomního, rychle reagujícího a všestranného přístupu do vesmíru. V 

dlouhodobém horizontu se budu snažit rozvíjet autonomní schopnosti v oblasti operací a služeb ve vesmíru.  

Pokud budu do funkce komisaře potvrzen, považoval bych za prioritu silný a inovativní kosmický průmysl jako 

klíčový pilíř konkurenceschopnosti a bezpečnosti EU. Pokračoval bych v práci na podpoře kosmického průmyslu 

EU, zejména prosazováním strategického přístupu ke kapacitám vypouštění družic, výzkumu a inovacím a podporou 

inovativních začínajících a rozvíjejících se podniků. 

Jak je uvedeno v mém pověřovacím dopise, právní rámec EU pro vesmír bude klíčovým prvkem politiky EU pro 

oblast vesmíru, neboť vytvoří jednotný trh pro vesmír, zjednoduší život našich společností podnikajících v oblasti 

vesmíru a vytvoří nové obchodní příležitosti. Postaral bych se o to, aby normalizace byla ústředním prvkem 

provádění právního rámce EU pro vesmír. Zavedením společného přístupu, společných norem a příslušných 

koordinačních mechanismů vytyčíme cestu ke konkurenceschopnému kosmickému průmyslu EU. Pokud jde o tento 

proces, bylo počátkem roku 2024 provedeno důkladné posouzení dopadů. Výsledky byly jednoznačné: k hladkému 

poskytování služeb v celé Unii potřebujeme společná pravidla pro subjekty podnikající v kosmickém odvětví. Právní 

rámec EU pro vesmír je nejvhodnějším nástrojem k vytvoření tohoto jednotného trhu pro vesmír, posílení globální 

konkurenceschopnosti kosmického průmyslu EU a zajištění rovných podmínek pro všechny subjekty. Průmyslové 

subjekty a další klíčové zúčastněné strany vyjádřily během konzultačního procesu obecně souhlas s tímto přístupem.  

Budu pracovat na vytvoření evropského jednotného trhu v oblasti obrany. Komise navrhne Evropský fond pro 

konkurenceschopnost, aby vytvořila pobídky k investicím do strategických technologií v oblastech, jako je umělá 

inteligence, vesmír, čisté technologie a biotechnologie, jakož i do projektů společného evropského zájmu. Budeme 

usilovat o to, abychom využili síly našeho rozpočtu k dosažení pákového efektu a snížení rizika soukromých 

investic do našich společných cílů, neboť Evropa může využít své kolektivní síly k tomu, aby společně investovala 

do ambiciózních společných projektů. 

 

7. Jaká konkrétní opatření plánujete, aby byla posílena schopnost obranného průmyslu efektivně a 

konkurenceschopně produkovat dostatečné množství relevantních produktů a služeb? Jakým způsobem hodláte 

rozšířit schopnosti obranného průmyslu v celé EU za účelem zmírnění nepřiměřené vnější závislosti, zejména v 

případě malých a středních podniků a malých společností se střední tržní kapitalizací, aniž by však byl dotčen 

rozpočet přidělený na jiné politiky EU? Jaká opatření plánujete k zajištění lepšího přístupu evropského průmyslu 

k surovinám a ke klíčovým součástkám a jak hodláte zmírnit omezení pro používání určitých technologií? Jak 

chcete zvýšit atraktivitu nákupu evropských obranných produktů a služeb? Jak hodláte zajistit, aby byla podpora 

EU pro evropskou technologickou a průmyslovou základnu obrany (EDTIB) spojena se začleněním malých a 

středních podniků a společností se střední tržní kapitalizací do dodavatelských řetězců a s podněcováním vzniku 

skutečně nových partnerství mezi subjekty z různých členských států? V obecnější rovině, jak posílíte spolupráci 

mezi členskými státy a jakou úlohu by podle Vás měla plnit Evropská obranná agentura? Jaká je Vaše vize pro 

utváření přeshraniční spolupráce a pro potenciální „specializaci“ v obranném průmyslu? Jakou roli by podle Vás 
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v evropské obraně měly hrát digitální technologie? Jak byste maximálně využil rozpočet a strukturu Programu 

pro evropský obranný průmysl (EDIP)? Jaké finanční zdroje byste pro program EDIP a související stávající 

nástroje považoval za přiměřené a jak je hodláte zajistit? Jak zajistíte, aby byl program EDIP pro průmysl EU co 

co nejpřínosnější, a jaký je Váš názor na jeho kritéria způsobilosti? Jaký je Váš názor na postoj EU spočívající v 

přímém financování ukrajinského obranného průmyslu? Máte v úmyslu tento postoj posílit? Jak vidíte budoucnost 

programu EDIP po roce 2027?  

 

K dosažení obranné připravenosti musí Unie a její členské státy mít celé spektrum schopností potřebných k řešení 

nejextrémnějších vojenských nepředvídaných událostí nejen trvale k dispozici, ale musí je také moci využít. To 

znamená ovládat všechny kritické technologie a zajistit bezpečnost dodávek veškerého potřebného zařízení bez 

jakýchkoli omezení jeho použití.  

Jsem pevně přesvědčen, že v zájmu dosažení tohoto cíle je třeba, aby se EU mohla opírat o technologickou a 

průmyslovou základnu obrany, která by byla na celosvětové úrovni konkurenceschopná, ale také schopná rychle 

reagovat a odolná, aby mohla v odpovídajícím objemu a včas reagovat na jakoukoli potřebu ohlášenou jejími 

členskými státy, a v případě hrozeb tak odrazovala nebo jim odolávala. Tato evropská technologická a průmyslová 

základna obrany (EDTIB) musí být rovněž odolná vůči jakémukoli otřesu, aby její dodavatelské řetězce mohly i 

nadále plnit svou úlohu za nejtěžších podmínek. 

Mým prvním cílem by tedy bylo přijmout nová opatření, která umožní plné využití potenciálu jednotného trhu s 

obrannými produkty. To by obrannému průmyslu EU umožnilo využívat většího trhu, což by zvýšilo efektivitu, 

ale také zlepšilo přístup k inovacím.  

Přeshraniční účast malých a středních podniků v dodavatelských řetězcích v sektoru obrany je navíc klíčovým 

parametrem pro dosažení skutečně jednotného evropského trhu s obrannými produkty a službami. V tomto ohledu 

se domnívám, že můžeme stavět na pozitivních zkušenostech s Evropským obranným fondem, u něhož třetina 

příjemců jsou malé a střední podniky. Podobně mají usnadnit přístup malých a středních podniků k financování i 

další nástroje, např. již zavedený nástroj pro kapitálové investice pro obranu a Fond pro urychlení transformace 

dodavatelských řetězců, který byl navržen v rámci návrhu nařízení o EDIP. Pokud budu potvrzen do funkce 

komisaře pro obranu a vesmír, zůstanou malé a střední podniky v rámci všech našich programů pro obranný 

průmysl EU, které podporují evropskou technologickou a průmyslovou základnu obrany, v centru pozornosti a 

budeme i nadále zkoumat nové způsoby a prostředky, jak je podpořit, zejména se zaměřením na zjednodušení. 

Byl bych připraven intenzivně spolupracovat se spolunormotvůrci s cílem zajistit, aby urychleně přijali náš 

nedávno předložený návrh nařízení o zřízení Programu pro evropský obranný průmysl (EDIP). Tento program 

zahrnuje několik opatření zaměřených na uskutečnění ambiciózních cílů stanovených ve Strategii pro evropský 

obranný průmysl (EDIS) a nabízí finanční podporu na posílení konkurenceschopnosti EDTIB s navrhovaným 

rozpočtem ve výši 1,5 miliardy EUR.  

EDIP novými pobídkami a rámci podpoří a usnadní agregaci poptávky po produktech z EDTIB a další investice 

do rozšiřování našeho obranného průmyslu. Pokud jde konkrétně o podporu konkurenceschopnosti EDTIB, 

programem EDIP se finančně podpoří rozšíření evropských výrobních kapacit pro příslušné obranné produkty a 

zajistí, aby byly členským státům k dispozici včas a dostatečném rozsahu, a to rozšířením intervenční logiky 

testované podle nařízení o podpoře výroby munice (ASAP). Kromě toho se programem EDIP rovněž zavedou 

opatření, která zvýší atraktivitu nákupu evropských obranných produktů. Komise navrhla, aby byl vytvořen 

Evropský mechanismus pro prodej vojenského materiálu, jehož cílem je podpořit dostupnost a usnadnit pořizování 

vybavení pocházejícího z EU. V rámci tohoto mechanismu se počítá s vytvořením katalogu vybavení vyrobeného 

EDTIB a zřízením evropských rezervoárů připravenosti obranného průmyslu s cílem zvýšit dostupnost produktů 

a zkrátit dodací lhůty.  

Konkurenceschopnost a atraktivita EDTIB závisí rovněž na jejím inovačním potenciálu, který je třeba rozvíjet 

odpovídajícími investicemi. V tomto ohledu mají digitální technologie potenciál posílit evropskou obranu v celé 

řadě oblastí, a to od kybernetické bezpečnosti až po pokročilé vojenské operace. Klíčové aplikace digitálních 

technologií se již zohledňují v Evropském obranném fondu. Je však třeba učinit více pro zajištění toho, aby EDTIB 

poskytovala našim ozbrojeným silám nejmodernější řešení, a proto bych chtěl podpořit investice EU do inovací v 

oblasti obrany. 

Bez dostatečných investic však nemůže existovat ani obranná připravenost, ani prosperující jednotný trh a EDTIB. 

Mým druhým cílem by tedy bylo podpořit všemi možnými způsoby a prostředky značné zvýšení úrovně investic 

do evropského obranného průmyslu. Potřebujeme více investic ze strany členských států, abychom v příštím 
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desetiletí urychleně vyplnili současnou investiční mezeru v oblasti obrany ve výši více než 400 miliard EUR. K 

vytvoření požadovaného účinku z hlediska rozsahu nepotřebujeme pouze více investic, ale také lepší investice 

prováděné společně a ve prospěch EDTIB. 

Proto bychom měli vynakládat více prostředků, lépe a společně. Vzhledem k bezpečnostním výzvám, kterým 

Evropa čelí, jsem přesvědčen, že členské státy a Evropský parlament budou tento přístup podporovat. 

Podpora EU by se v návaznosti na plán EDIP měla vztahovat na veškerou naši intervenční logiku k podpoře 

konkurenceschopnosti EDTIB, tj. podporu kooperativního výzkumu a vývoje, produktivních investic a 

kolaborativního zadávání veřejných zakázek. 

Potřebujeme více společně a konzistentně vynakládaných výdajů. V tomto ohledu bych byl vždy odhodlán vybízet 

členské státy, aby plně využívaly stávajících iniciativ a rámců na úrovni EU, včetně iniciativ a rámců vytvořených 

a řízených v rámci Evropské obranné agentury (EDA). Spolupráce členských států v oblasti obrany by například 

měla být řízena a usnadňována koordinovaným každoročním přezkumem v oblasti obrany (CARD), stálou 

strukturovanou spoluprací (PESCO) a plánem rozvoje schopností (CDP). Jsem přesvědčen, že úzká interakce mezi 

útvary Komise, Evropskou obrannou agenturou a Evropskou službou pro vnější činnost bude klíčová pro 

zachování jednotného přístupu u všech iniciativ EU v oblasti obrany. 

Prosperující EDTIB však může smysluplně přispět k obranné připravenosti pouze tehdy, je-li odolná vůči 

nejextrémnějším mimořádným událostem. Obranný průmysl nemůže plnit svůj účel, pokud ukončí dodávky 

členským státům, když je nejvíce potřebují. Mým třetím cílem by proto bylo výrazně posílit celkovou odolnost 

EDTIB. To znamená zlepšit trvalý přístup evropských společností působících v obranném průmyslu ke kritickým 

surovinám, součástem a technologiím; zavést spolehlivé řízení jednotného trhu a předcházet veškerým omezením 

v souvislosti s používáním obranných produktů. Pokud jde o poslední bod, je důležité zdůraznit, že program EDIP 

je navržen tak, aby podporoval dlouhodobé a strukturující projekty nad rámec mimořádných opatření. Proto se 

domnívám, že soubor podmínek způsobilosti, založený na plánu Evropského obranného fondu, je ten správný pro 

zlepšení naší obranné připravenosti a její účinnosti. 

Jako komisař pro obranu a vesmír bych spolupracoval se spolunormotvůrci na provádění opatření EDIP, včetně 

režimu pro bezpečnost dodávek. Tento režim ochrání členské státy a pomůže průmyslu získat přístup ke zdrojům 

nezbytným pro výrobu v oblasti obrany. Pro zavedení tohoto režimu, který pomůže zvládat narušení 

dodavatelského řetězce prostřednictvím flexibilního rámce pro řešení krizí, bude mít klíčový význam podpora 

Evropského parlamentu. 

Žádného z výše uvedených cílů však nelze dosáhnout bez toho, co jsem si stanovil jako čtvrtý trvalý a průřezový 

cíl, totiž vzbudit skutečného ducha solidarity a evropské spolupráce ve všem, co děláme v oblasti obrany na úrovni 

EU. To se musí projevit nejen tím, že se spolupráce mezi členskými státy v oblasti investic do obrany stane normou, 

ale také tím, že se inkluzivnost prostřednictvím evropeizace dodavatelských řetězců, kdykoli je to možné, stane 

skutečným cílem. 

V neposlední řadě se musí taková zásada solidarity nejzřetelněji a bezpodmínečně projevit neochvějnou podporou, 

kterou dlužíme a musíme i nadále nabízet Ukrajině. A to by bylo mým pátým a možná nejnaléhavějším cílem, 

totiž mobilizovat veškeré naše úsilí a naši energii, abychom Ukrajině pomohli vyhrát válku. Krátkodobou prioritou 

v tomto ohledu je urychlit pomoc při rozvoji schopností ukrajinského obranného průmyslu. Toho bude dosaženo 

integrací Ukrajiny a obranného a kosmického průmyslu EU, poskytnutím přístupu Ukrajině k dalším podpůrným 

nástrojům EU za pomoci EDIP a podporou průmyslové spolupráce v oblasti vesmíru. Cílem EDIP je rovněž 

podpořit rekonstrukci, obnovu a modernizaci ukrajinského obranného průmyslu, i když prozatím nejsou vyčleněny 

rozpočtové prostředky. 

Spolupracoval bych proto s Parlamentem a členskými státy na tom, abychom nalezli důvěryhodné řešení, jak 

odpovídajícím způsobem financovat Nástroj na podporu Ukrajiny navržený v rámci EDIP. Vzhledem k 

předchozím postojům, které Váš orgán zaujal, vycházím z toho, že na tento cíl budete nahlížet příznivě, pokud a 

jakmile s tím Rada bude souhlasit.  

Tento komplexní přístup nejen posílí bezprostřední obranné schopnosti Ukrajiny, ale položí také základy pro 

dlouhodobou integraci a modernizaci jejího obranného a kosmického průmyslu v evropském rámci. 
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8. Jak konkrétně hodláte zajistit strategickou autonomii EU v kosmickém odvětví a prosazovat její úlohu 

globálního hráče? Jaká opatření přijmete v zájmu dalšího rozvoje konkurenceschopného evropského kosmického 

průmyslu? Jak zajistíte, aby kosmické odvětví EU uspokojovalo domácí poptávku EU po kosmických 

technologiích? Jakým způsobem zajistíte začlenění malých a středních podniků a malých společností se střední 

tržní kapitalizací do dodavatelských řetězců? Jak byste vysvětlil odlišný průmyslový rozvoj v tomto odvětví v EU, 

USA a dalších zemích? Jaká je Vaše vize budoucího právního rámce EU pro vesmír? Jaká opatření by měl 

zahrnovat a kdy bude předložen? Jak hodláte řešit přetrvávající problém přístupu do vesmíru a jaký bude obsah 

politiky EU pro kosmické nosné rakety, včetně alternativních schopností pro vypouštění raket? Jak budete řešit 

výzvy spojené s udržitelným využíváním vesmíru? 

EU je globální kosmickou mocností a světovým lídrem v oblasti pozorování Země díky našemu stěžejnímu 

programu Copernicus, jakož i v oblasti družicové navigace prostřednictvím systému Galileo. Jsme odhodláni 

zůstat i nadále silným globálním aktérem v oblasti vesmíru.  

Zároveň je třeba říci, že EU v posledních letech ztratila své vedoucí postavení na trhu, zvýšila svou závislost v 

několika kosmických oblastech a kosmický průmysl EU má potíže udržet si konkurenceschopnost. USA jsou 

dominantním globálním aktérem v oblasti vesmíru a mohou se opírat o vysoce integrované národní strategie a 

silný investiční ekosystém. Vyjádřeno v číslech, USA investují pětkrát více než EU a Čína bude brzy vynakládat 

dvakrát tolik prostředků na oblast vesmíru než EU. Z toho je zjevné, že na poli investic EU značně zaostává.  

V této souvislosti jsem přesvědčen o tom, že k podpoře silného a inovativního kosmického průmyslu EU 

potřebujeme tři hlavní prvky. Za prvé, EU by měla využít institucionální poptávku v Evropě ke stimulaci růstu 

tohoto odvětví a umožnit průmyslovým odvětvím a malým a středním podnikům, aby se rozvíjely a podporovaly 

důvěryhodné a odolné dodavatelské řetězce EU. Za druhé, EU musí sladit své investice do výzkumu a vývoje v 

oblasti vesmíru s požadovanou úrovní ambicí a zvýšit účinnost těchto investic. Za třetí, EU by měla využívat 

synergií mezi oblastmi vesmíru a obrany tím, že podpoří kompatibilní civilní a obranné kosmické programy.  

EU musí zlepšit svůj autonomní přístup k vesmíru prostřednictvím diverzifikace řešení služeb vypouštění družic, 

zvýšené hospodářské soutěže a rozvoje silné nabídky služeb pro vypouštění družic, a to i pro potřeby obrany.  

Za prvé musíme sdružit poptávku po evropských institucionálních nosných raketách ze strany EU, Evropské 

kosmické agentury a členských států. Musíme vytvořit větší domácí poptávku na podporu řešení služeb pro 

vypouštění družic v EU, počínaje zavedením digitální platformy pro sdílení informací, abychom podpořili sdružení 

poptávky a společné zadávání veřejných zakázek. Za druhé musíme podporovat vývoj nových řešení pro 

vypouštění družic prostřednictvím nových systémů zadávání veřejných zakázek a posílit průlomové inovace. Za 

třetí musíme podporovat kritickou infrastrukturu EU, zejména zkušební zařízení a zařízení pro vypouštění družic.  

Vedle velkých podniků hrají v kosmické ekonomice důležitou úlohu i malé a střední podniky. Do evropského 

kosmického dodavatelského řetězce dnes přispívá přibližně 400–500 malých a středních podniků. Stále více 

začínajících podniků v oblasti „New Space“ rovněž vyvíjí průlomové technologie, nové obchodní modely a 

nákladově efektivnější řešení. Jsem přesvědčen, že musíme plně využít inovativní potenciál těchto začínajících 

podniků a malých a středních podniků. Musí být schopny rozšiřovat svou činnost, růst a stát se důvěryhodnými 

dodavateli. Měli bychom dále upravit naše pravidla a postupy zadávání veřejných zakázek tak, aby byly rychlejší, 

pružnější a více vycházely vstříc inovativním začínajícím podnikům a malým a středním podnikům. Klíčovým 

faktorem je také větší ochota riskovat.  

Budu-li potvrzen do funkce komisaře, hodlám navázat na iniciativu CASSINI, která podporuje inovační potenciál 

evropských společností působících v oblasti „New Space“. Musíme zlepšit přístup začínajících podniků a malých 

a středních podniků k veřejným zakázkám v rámci Kosmického programu EU, přijmout opatření k zajištění 

flexibilnějšího nástroje pro zadávání veřejných zakázek a zlepšit přístup k růstovému kapitálu, který podporuje 

inovativní začínající a rozvíjející se podniky v EU.  

Budoucí právní rámec EU pro vesmír bude mít klíčový význam pro konsolidaci tohoto přístupu tím, že se vytvoří 

jednotný trh pro vesmír a podpoří konkurenceschopnost kosmického průmyslu EU. Měl by obsahovat závazné 

požadavky na bezpečnost, odolnost a udržitelnost kosmických operací, které by platily jak pro družice, tak pro 

nosné rakety, jakož i zavést smysluplná opatření na podporu rozvoje nových trhů, například pro operace a služby 

ve vesmíru nebo kybernetickou bezpečnost ve vesmíru. 
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Toto úsilí by mělo být posíleno aktivní osvětovou činností EU, ať už na dvoustranné úrovni se strategickými 

partnery, nebo v mnohostranném kontextu, včetně OSN, s cílem propagovat normy, hodnoty a priority EU v 

celosvětovém měřítku.  

Souhrnně řečeno, domnívám se, že máme-li upevnit naše postavení jako globální kosmické mocnosti, zachovat 

naši svobodu jednat ve vesmíru a zajistit naši strategickou autonomii, potřebuje EU tyto strategické kapacity: 

1) využívání vesmíru na Zemi – které ovládáme našimi kosmickými stěžejními iniciativami Galileo, Copernicus 

a v blízké budoucnosti programem IRIS²; 2) přístup do vesmíru – který posílíme; 3) monitorování vesmíru – které 

rozšíříme, a 4) jednání ve vesmíru – které urychlíme.  
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Otázka Výboru pro dopravu a cestovní ruch 

9. Podle příslušného pověřovacího dopisu uložila předsedkyně von der Leyenová budoucímu komisaři pro 

dopravu, aby dále posiloval koridory dopravní infrastruktury dvojího užití napříč transevropskou sítí a 

spolupracoval s členskými státy na posílení vojenské mobility. Tyto priority jsou rovněž zmíněny v pověřovacím 

dopise pro budoucího komisaře pro obranu a vesmír. Jaká opatření hodláte ve spolupráci s budoucím komisařem 

pro dopravu přijmout, abyste splnil tyto cíle, a to s ohledem na současné geopolitické výzvy, kterým EU čelí? Jak 

byste podpořil dvojí využití dopravní infrastruktury prostřednictvím výzkumu a vývoje, včetně společných podniků 

a partnerství veřejného a soukromého sektoru? 

Nejprve bych chtěl zdůraznit, jaký význam má vojenská mobilita v současném geopolitickém kontextu s válkou 

na našich hranicích. Váš orgán, který navrhl, aby členské státy při výstavbě nebo modernizaci infrastruktury 

transevropské dopravní sítě (TEN-T) braly v úvahu potřeby vojenské mobility, sdílí tento názor.  

Aby mohly členské státy reagovat na krize a přispět k připravenosti Unie, mimo jiné podpořit Ukrajinu vojenskou 

pomocí, ale také zachovat odstrašující postoj, musí být schopny rychle a ve velkém rozsahu přesouvat své 

ozbrojené síly a jejich vybavení. Podle mého názoru se musíme zaměřit na tři hlavní prvky: infrastrukturu dvojího 

užití, regulační aspekty a odolnost.  

Ačkoli již bylo v rámci EU dosaženo značného pokroku, domnívám se, že naše opatření musíme urychlit. EU již 

investovala 1,79 miliardy EUR do dopravní infrastruktury dvojího užití. Těmito projekty se přibližujeme k rozvoji 

koridorů vojenské mobility podél sítě TEN-T v Evropě. Budu-li potvrzen jako komisař pro obranu a vesmír, 

spolupracoval bych s komisařem pro udržitelnou dopravu a cestovní ruch s cílem zajistit, aby úsilí o mobilizaci 

dostatečného rozpočtu na investice související s obranou v příštím VFR rovněž zahrnovalo infrastrukturu vojenské 

mobility.  

Měli bychom si vzít ponaučení ze zkušeností s Ukrajinou a rozšířit infrastrukturu vojenské mobility tak, aby 

zahrnovala všechny logistické aspekty, včetně logistických uzlů, paliva, náhradních dílů, opravárenské kapacity a 

munice. Obranná připravenost EU závisí na dostupnosti těchto zdrojů podél koridorů, což umožní rychlé a účinné 

operace. Pozitivním krokem v tomto směru je nedávná aktualizace, která zahrnula infrastrukturu pro paliva. 

Výzkum a vývoj financovaný EU již podporuje rozvoj infrastruktury vojenské mobility. V rámci Evropského 

obranného fondu v současné době probíhají tři projekty, které se mimo jiné týkají vývoje digitálního systému pro 

bezpečnou výměnu informací v oblasti vojenské mobility (9 milionů EUR) a studií o robustní letecké platformě a 

budoucí evropské schopnosti v oblasti strategické vzdušné přepravy (20 milionů EUR).  

Výzkum a vývoj může rovněž hrát významnou úlohu při zajišťování odolnosti a bezpečnosti vojenské 

infrastruktury. Jsem si také vědom toho, že Evropský obranný fond má potenciál hrát významnější úlohu při vývoji 

řešení v oblasti rozvoje a ochrany infrastruktury vojenské mobility.  

Rychlý a neomezený pohyb vojenských sil v Evropě i mimo ni však nezajistí jen samotná infrastruktura. Rychlost, 

s jakou Evropa rozvíjí svou vojenskou mobilitu, zpomalují regulační, právní, bezpečnostní a politické úvahy a 

citlivé otázky.  

Zásadní význam mají trvalé investice do multimodální přeshraniční infrastruktury dvojího užití a logistiky. 

Uvažuji o urychlení tempa při odstraňování překážek, aby se vojenská mobilita posunula na další úroveň – 

vzhledem k rostoucím hrozbám na našich hranicích je načase nalézt odvážná řešení. Kritickým krátkodobým a 

střednědobým opatřením by měla být přeměna vojenské mobility na komplexní vojenský logistický zdroj. Pokud 

mě Evropský parlament ve funkci potvrdí, budu usilovat o dosažení těchto cílů, zejména při rozvoji koridorů 

mobility a odstraňování regulačních překážek v této oblasti. 

V neposlední řadě bych rovněž podpořil komisaře pro udržitelnou dopravu a cestovní ruch při plnění akčního plánu 

pro vojenskou mobilitu a posílení podpory projektů vojenské mobility a možných budoucích prioritních koridorů 

pro vojenskou mobilitu. 
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Otázka podvýboru pro bezpečnost a obranu 

10. Draghiho zpráva mimo jiné upozornila na potřebu investic do evropské obrany. Jako první komisař pro obranu 

a vesmír budete mít za úkol zajistit, aby byla obrana zohledňována v prioritách stávajících ročních rozpočtů a 

příštího víceletého finančního rámce (VFR), které budou projednány a přijaty během tohoto volebního období. 

Jak zajistíte, aby se obrana stala v tomto procesu skutečnou prioritou, a zejména aby Evropský obranný fond, 

program EDIP a všechny navazující návrhy předložené v rámci Strategie pro evropský obranný průmysl byly v 

krátkodobém i dlouhodobém horizontu dostatečně financovány? Jaký máte názor na hledání dalších způsobů 

financování obrany, jako jsou vlastní zdroje nebo návrhy na podporu mobilizace soukromých investic, například 

reforma statutu Evropské investiční banky, využívání zmrazeného ruského majetku a eurobondy? 

V Draghiho zprávě se zdůrazňuje kombinace strukturálních nedostatků ovlivňujících konkurenceschopnost 

evropské technologické a průmyslové základny obrany (EDTIB). Kromě jiných problémů zpráva poukazuje na 

nedostatečné veřejné výdaje na obranu (například celkové výdaje 27 členských států EU na obranu v současné 

době odpovídají asi jedné třetině rozpočtu USA na obranu a výdaje v Číně prudce narůstají) a omezený přístup k 

financování. Pokud jde o posledně jmenovaný bod, Evropská investiční banka (EIB) sice nedávno výrazně 

navýšila svou podporu technologiím dvojího užití a malým a středním podnikům v bezpečnostním a obranném 

průmyslu, její úvěrová politika však stále vylučuje financování munice a zbraní, jakož i vybavení nebo 

infrastruktury, které jsou určené výhradně pro vojenské/policejní použití.  

Pokud jde o veřejné financování a investice, budu v případě mého potvrzení do funkce komisaře pro obranu a 

vesmír usilovat o zajištění co nejúčinnějšího využívání zdrojů dostupných v rozpočtu EU. To znamená nejprve 

rozhodnout, jaké jsou prioritní oblasti pro výdaje na obranu, a poté projednat, pro které z těchto priorit je nutné 

společné financování na úrovni EU, aby byly realizovány v kratším rámci a s nižšími celkovými náklady.  

Bílá kniha o budoucnosti evropské obrany, kterou mám předložit spolu s vysokou představitelkou pro zahraniční 

věci a bezpečnostní politiku během prvních 100 dnů mandátu, určí investiční potřeby a připraví EU a členské státy 

na nejextrémnější vojenské nepředvídané události.  

Pokud jde o otázku, jak tyto potřeby financovat ze stávajícího rozpočtu EU, je důležité připomenout, že urychlené 

přijetí Programu pro evropský obranný průmysl (EDIP) by uvolnilo 1,5 miliardy EUR, zejména ve prospěch 

připravenosti obranného průmyslu EU. Pro odpovídající financování Nástroje na podporu Ukrajiny v rámci EDIP 

je třeba ještě nalézt řešení. 

Kromě toho bych jako komisař pro obranu a vesmír rovněž zajistil rychlé provedení aktu o posílení evropského 

obranného průmyslu prostřednictvím kolaborativního zadávání veřejných zakázek (EDIRPA) a aktu na podporu 

výroby munice (ASAP).  

Abychom dále posílili naši obrannou připravenost, musíme tuto kulturu začlenit do všech politik EU a zabývat se 

otázkou přístupu k finančním prostředkům. Možnosti financování představují výzvu, neboť vyžadují buď 

dodatečné vnitrostátní příspěvky do rozpočtu EU, nebo dohodu o nových vlastních zdrojích EU. Nový 

specializovaný program získávání finančních prostředků na investice do obrany by rovněž znamenal dodatečné 

vnitrostátní příspěvky nebo nové vlastní zdroje na pokrytí nákladů na splácení v budoucnu.  

Vzhledem k této složité situaci mají pobídky k soukromým investicím do obrany zásadní význam pro financování 

společných obranných projektů a obranných inovací a snižování souvisejících rizik. Jak je uvedeno v mém 

pověřovacím dopise, k dosažení tohoto cíle významně přispěje intenzivní spolupráce s EIB, dalšími finančními 

institucemi a soukromými bankami.  

Změna úvěrové politiky EIB, jakož i větší ochota podstupovat riziko při podpoře hlubokých technologií, např. v 

oblasti vesmíru, by pro evropský obranný průmysl byla mimořádně přínosná. Uvolnily by se finanční prostředky 

a vyslal tolik potřebný signál zbytku trhu.  

Ve Strategii pro evropský obranný průmysl (EDIS) se navrhují konkrétní opatření k překonání stávajících 

překážek, například poskytnutí pokynů pro uplatňování rámce EU pro udržitelné financování v oblasti obrany a 

zahájení dialogu na vysoké úrovni s finančním sektorem. Hodlám pracovat na lepším uznávání svrchovanosti, 

odolnosti a bezpečnosti EU v rámci pro udržitelné financování. 

Navrhovaný program EDIP zahrnuje Fond pro urychlení transformace dodavatelských řetězců v oblasti obrany 

(FAST), jehož cílem je usnadnit malým a středním podnikům a malým společnostem se střední tržní kapitalizací 
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v odvětví obrany přístup k financování. Toto úsilí spolu se soustavným prosazováním toho, aby EIB dále omezila 

nebo odstranila vyloučení investic souvisejících s obranou ze své úvěrové politiky, vytvoří příznivější prostředí 

pro investice a inovace v oblasti obrany v celé EU. 

Z dlouhodobého hlediska musíme výrazně navýšit veřejné i soukromé investice do výzkumu a vývoje v oblasti 

obrany. Za inspirující příklad by EU mohla považovat Agenturu USA pro pokročilé výzkumné projekty v oblasti 

obrany (DARPA). Mohli bychom zvážit zavedení podobného přístupu na úrovni EU, který by se zaměřoval na 

výzkumné projekty s vysokým rizikem, ale s vysokou návratností a s potenciálem převratně změnit obranné 

schopnosti. Tato iniciativa by podnítila špičkový výzkum v kritických oblastech, podpořila průlomové inovace a 

zajistila technologickou suverenitu Evropy v odvětví obrany. Přijetím tohoto přístupu by EU mohla urychlit vývoj 

přelomových technologií, překlenout propast mezi základním výzkumem a vojenskými aplikacemi a udržet si 

konkurenční výhodu v rychle se vyvíjejícím globálním bezpečnostním prostředí. Toto úsilí by doplnilo naše 

stávající iniciativy a dále posílilo evropskou technologickou a průmyslovou základnu obrany. 

Kromě toho by se obranný průmysl EU měl poučit z úspěchů kosmického průmyslu EU, zejména v oblastech, jako 

je společný vývoj, špičkové technologie, inovace a poskytování služeb pro celou EU i mimo ni. Využitím těchto 

zkušeností můžeme podpořit podobné úspěchy i v našem odvětví obrany a podpořit inovace, spolupráci a 

strategickou autonomii. 

V neposlední řadě máme před sebou ještě návrh příštího VFR a jeho nástrojů, přičemž obrana bude patřit mezi 

klíčové priority.  

Naše úvahy musí začínat otázkou „Co chceme financovat?“, abychom se dále mohli zabývat tím, „jak“ nejlépe 

dosáhnout našich cílů a maximalizovat výsledky v praxi. Tímto způsobem dosáhneme toho, že naše finanční 

prostředky budou vynakládány s větším účinkem.  

Pokud budu jako komisař pro obranu a vesmír potvrzen, budu úzce spolupracovat s komisařem pro rozpočet, boj 

proti podvodům a veřejnou správu, abych zajistil, že uvedené prvky budou zohledněny při přípravě příštího návrhu 

VFR, který má být předložen v příštím roce.  

Silná EDTIB je základním kamenem evropské obranné unie. Musíme společně pracovat na tom, abychom posílili 

průmyslovou politiku Unie a zvýšili podporu pro odvětví obrany tím, že budeme klást důraz na vyšší, lepší a 

společné investice.  


